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ABSTRACT

Field investigations were conducted during the summer seasons of 1999/2000 and 2000/2001 to study the responses of strawberry plants cv. “Camarosa” to different levels of nitrogen (0, 200,300 and 400kg N fed.-1), organic manure (0, 15, 20 and 25 m3 fed. -1) and biofertilizer treatments (inoculation with or without “Halex-2”) as well as their interactions on yield potentials and fruit quality of strawberry. The two experiments were carried out on sandy soils under a drip irrigation system, at the Experimental Station Farm, South Tahrir, Hoticultural Research Station, situated at Behiera Governorate. The obtained results, generally, indicated that increasing of nitrogen or chicken manure applied rates was accompanied with significant increases for yield potentials; i.e, yield plant-1, early yield and total yield fed. -1,and marketable yield fed.-1 as well as average fruit weight. On the contrary, the incremental additions of either nitrogen or organic manure tended to decrease total soluble solids, total titratable acidity and Vitamin C contents of strawberry fruits. Total sugars responded significantly and negatively to mineral nitrogen applications but it responded positively with increasing the chicken manure rates.

The inoculation of strawberry transplants with “Halex-2” biofertilizer improved strawberry fruit yield and its components, as well as, enhanced average fruit weight and total sugars. Reverse results were obtained for T.S.S., T.T.A. and V.C contents. Application of 300 kg N fed.-1 or 25 m3 chicken manure fed.-1 combined with “Halex-2” biofertilizer appeared to be the most efficient treatment combination for a higher yield potentials of strawberry, under the conditions of this investigation.
الملخص العربي
تأثير التسميد النتروجيني والعضوى والحيوى على نباتات الفراولة

-2 المحصول وجودة الثمار

إبراهيم محمد غنيم وسناء مرسى العربي وأبو العز عيسى شحاته* ورمضان عبد العاطى محمد
قسم الخضر ـ كلية الزراعة ـ جامعة الإسكندرية

* معهد بحوث البساتين - مركز البحوث الزراعية

أجريت دراسة حقلية خلال الموسم الصيفى لعامى 1999-2000 , 2000-2001 بأرض رملية بمحطة التجارب الزراعية, بجنوب التحرير ، التابعة لمعهد بحوث البساتين بمحافظة البحيرة ، بهدف دراسة استجابة نباتات الفراولة صنف (كماروزا) لأربعة مستويات مختلفة من التسميد النتروجيني )صفر, 400, 300, 200 كجم ن/فدن) وأربعة معدلات من سماد زرق الدواجن (صفر, 25, 20, 15 م3/فدان(  وكذلك لمعاملتى التسميد الحيوى  (معامل وغير معامل بالهاليكس-2) ، بالإضافة إلى تأثير التداخل بينهم وذلك على القدرة المحصولية وجودة ثمار الفراولة. 
أوضحت النتائج أن زيادة معدل كل من السماد النتروجيني والسماد العضوى ) زرق الدواجن( قد أدت إلى زيادة القدرة المحصولية لنباتات الفراولة معبراً عنها بمتوسط محصول النبات ، والمحصول المبكر والكلى للفدان ، وكذلك كمية المحصول القابل للتسويق. كما أظهرت النتائج أن المعاملات السالفة الذكر أدت إلى زيادة متوسط وزن الثمرة. وعلى النقيض من ذلك فإن الإضافة المتزايدة من كل من النتروجين والسماد العضوى أدت إلى قلة النسبة المئوية للمواد الصلبة الذائبة والحموضة الكلية ومحتوى فيتامين ج فى الثمار. كما وأن كمية السكريات الكلية استجابت إيجابيا لزيادة معدل السماد العضوى وعلى العكس استجابت سلبيا لزيادة معدل النتروجين المضاف . أما بالنسبة لاستخدام التلقيح بالسماد الحيوى "هاليكس-2" أدى إلى تحسين كمية المحصول ومكوناته متحتوى الثمارمن السكريات الكلية. كما لوحظ أن استخدام السماد الحيوى السالف الذكر قد أدى إلى إنخفاض كل من المواد الصلبة الذائبة والحموضة الكلية وفيتامين ج في ثمار الفراولة.
وعموما فتحت ظروف هذه الدراسة، أدت إضافة 300 كجم ن/فدان أو 25م3 زرق دواجن/فدان بالإضافة إلى التلقيح البكتيرى "بالهاليكس-2"  إلى الحصول على أعلى محصول من الفراولة .

